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Festa			Major			del			Barri			Moli			d’en			Rovira,			12			de			juliol			de			2012		
	
	
	
	
	
	
	
	
Bona			nit,		
	
Hi	 	ha	 	qui	 	diu	 	que	 	un	 	pregó	 	ha	 	de	 	ser	 	una	 	visió	 	personal	 	del		que		un		li		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
demanen	 	de	 	parlar.	 	Per	 	el	 	que	 	jo	 	avui	 	us	 	intentaré	 	transmetre	 	les		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
meves			opinions,			vivències			i			sentiments			pel			barri.			
	
La		meva		relació		amb		el		barri		va		començar		de		ben		petita		i		no		recordo		la		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
primera	 	vegada	 	que	 	vaig	 	venir	 	al	 	barri.	 	El	 	meu	 	avi	 	i	 	desprès	 	el	 	meu		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
pare	 	tenien	 	una	 	agència	 	de	 	transports	 	i	 	un	 	magatzem	 	de	 	camions	 	al		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
carrer			Comerç.		
	

	
	
El		meu		avi		es		dedicava		al		transport		amb		carros		(com		el		de		la		foto		amb		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
la		meva		germana		i		jo		feta		en		els		molls		del		carrer		comerç		quan		la		via		no		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
estava			soterrada)			Desprès			van			modernitzar			el			negoci			amb			els			camions.		
	
	



	
	
Aquesta	 	es	 	la	 	�lota	 	que	 	tenien	 	quan	 	jo	 	era	 	molt	 	petita,	 	i	 	he	 	volgut		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
ensenyar-vos		aquesta		foto		ja		que		els		camions		estaven		aparcats		al		costat		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
de		la		via		del		tren		on		ara		tenim		la		llosa		de		l‘AVE)		.		La		meva		germana		i		jo		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
anàvem	 	a	 	veure	 	el	 	pare	 	amb	 	la	 	meva	 	mare	 	tot	 	travessant	 	la	 	via.	 	En		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
aquells	 	temps	 	la	 	via	 	no	 	estava	 	soterrada	 	i	 	els	 	trens	 	de	 	càrrega		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
descarregaven	 	als	 	molls	 	i	 	magatzems.	 	Sovint	 	hi	 	havien	 	trens	 	de		 	 	 	 	 	 	 	 	 	
càrrega	 	aparcats	 	al	 	llarg	 	de	 	tota	 	l’estació	 	i	 	per	 	anar	 	del	 	centre	 	vila		al		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
carrer			comerç			els			tenıém			que			travessar			
	

	
	



No	 	se	 	si	 	recordeu	 	que	 	en	 	aquells	 	temps	 	es	 	podia	 	creuar	 	entre	 	vagó	 	i		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
vagó		de		carrega		i		passar		a		l’altre		banda.		A		mi		hem		feia		molta		por		creuar		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
els	 	trens	 	ja	 	que	 	sempre	 	pensava	 	que	 	un	 	cop	 	jo	 	espigues	 	dalt	 	el	 	tren,		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
aquest	 	arrencaria	 	i	 	jo	 	no	 	podria	 	saltar	 	�ins	 	a	 	no	 	se	 	quin	 	poble.	 	De		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
vegades		també		passàvem		per		el		pont		del		Carril		però		a		mi		hem		feia		molt		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
de		respecte		al		vespre		ja		que		el		carrer		comerç		estava		una		mica		solitari		i		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
molt	 	poc	 	il·luminat,	 	i	 	això	 	crec	 	que	 	ja	 	us	 	en	 	feu	 	la	 	idea	 	perquè	 	no	 	ha		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
canviat			gaire!			
	
No	 	se	 	si	 	heu	 	tingut	 	l’ocasió	 	de	 	veure	 	que	 	els	 	locals	 	antics	 	del	 	carrer		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
comerç	 	queden	 	soterrats	 	en	 	comparació	 	al	 	carrer.	 	De	 	joveneta	 	un	 	dia		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
amb	 	la	 	colla	 	estàvem	 	preparant	 	una		excussió		amb		tren		cap		a		Ribes		de		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
Freser	 	i	 	la	 	nit	 	abans		de		sortir		vam		anar		a		guardar		algunes		motxilles		al		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
magatzem	 	del	 	carrer		comerç.	 	Un		dels		xicots		del		grup		no		es		va		adonar		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
del	 	gran	 	desnivell	 	entre		el		magatzem		i		el		carrer		i	 	al		sortir		es		va		fer		un		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
trau	 	al	 	cap		que		vam		tenir		que		anar		corrent		a		l’hospital.	 	Tot		va		quedar		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
amb		un		bon		ensurt		i	 	alguns		punts		al		cap		i		ves		per		on..		al		cap		d’uns		anys		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
vam			casar!		
	
Però	 	sobretot	 	és	 	en	 	aquests		últims		anys		que		he		vingut		a		viure		al		barri		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
que	 	m’he	 	considerat	 	veın̈a.	 	Les	 	estadıśtiques	 	de	 	l’ajuntament	 	dels		 	 	 	 	 	 	 	 	
darrers	 	anys	 	diuen	 	que	 	som	 	el	 	barri	 	menys	 	poblat	 	de	 	Vilafranca	 	però		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
també			el			que			te			el			creixement			anual			més			elevat.		
	
Jo	 	ja	 	fa	 	més	 	de	 	10	 	anys	 	que	 	soc	 	al	 	barri	 	però	 	hem	 	sento	 	encara	 	una		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
mica	 	nouvinguda	 	ja	 	que	 	al	 	barri	 	tenim	 	la	 	sort	 	de	 	tenir	 	veın̈s	 	que	 	fa		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
molts		anys		que		hi		viuen.	 	Per		mi	 	viure		al		Moli		d’en		Rovira		i		el		dia		a		dia		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
que	 	això	 	comporta	 	es	 	un	 	dels	 	fets	 	més	 	bonics	 	i	 	diferenciable		d’aquest		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
barri.	 	Coses		tant		senzilles		i	 	nostres		que		antigament		estaven		en		tots		els		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
barris	 	i	 	que	 	mica	 	en	 	mica	 	han	 	anat	 	desapareixen	 	encara	 	les	 	podem		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
trobar		en		els		nostres		carrers.	 	Hem		refereixo		a		les		xerrades		a		la		fresca,		a		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
les	 	activitats	 	tradicionals,	 	esportives		i	 	culturals		que		organitza		la		junta		 	 	 	 	 	 	 	 	 	
per	 	Nadal,	 	Sant	 	Joan	 	i	 	per	 	les	 	festes	 	del	 	Barri	 	on	 	jo	 	destacaria		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
especialment			aquest			sopar.		
	
Al	 	sopar	 	del	 	barri	 	sempre	 	que	 	he	 	pogut	 	he	 	vingut	 	ja	 	que	 	(a	 	part	 	de		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
gaudir	 	del	 	menjar)	 	sempre	 	m’ho	 	he	 	passat	 	molt	 	bé	 	i	 	cada	 	any	 	he		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
conegut	 	o	 	retrobat	 	algun	 	veı	́ 	a	 	taula.	 	Es	 	un	 	sopar	 	que	 	coincideixen		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
veın̈s		de		tota		la		vida		amb		nouvinguts		que		mica		en		mica		es		van		animant		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
a		venir		a		fer		una		estona		de		barri.	 	Us		seré		franca		i		us		diré		que		el		primer		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
cop		costa		una		mica		decidir-se		a		venir		al		sopar,		però		un		cop		s’ha		provat,		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
es		vol		repetir.	 	Aquest		és		també		es		un		sopar		obert		a		molts		vilafranquins		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
d’altres	 	barris	 	que	 	avui	 	apro�iten	 	per	 	trobar-se	 	amb	 	les	 	amistats	 	del		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
Moli		d’en		Rovira.	 	Es		com		una		festa		Major		tradicional		de		poble		on		tots		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
hi		son		convidats		i		els		veın̈s		ben		orgullosos		que		n’estem		d’aquest		sopar		i		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
del			barri!		
	



	
	
Jo	 	estic	 	molt	 	contenta	 	de	 	viure	 	al	 	Moli	 	d’en	 	Rovira	 	però	 	crec	 	que		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
també	 	avui	 	es	 	el	 	meu	 	deure	 	demanar	 	algunes	 	millores	 	per	 	el	 	barri		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
apro�itant		que		tenim		algun		convidat		de		l’ajuntament		a		taula.	 	Del		barri		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
hem	 	centraré	 	en	 	el	 	carrer	 	Comerç	 	ja	 	que	 	és	 	el	 	carrer	 	que	 	més	 	cops		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
passo.	 	Us	 	diré	 	una	 	curiositat	 	del	 	carrer	 	comerç:	 	tenim	 	passos	 	de		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
vianants			pintats			només			�ins			la			meitat			del			carrer,			
	

	
	
jo	 	suposo	 	que	 	encara	 	que	 	n’hi	 	hagi	 	una	 	meitat	 	es	 	pot	 	caminar	 	�ins		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
l’altre		cantó?		Per		cert,		si		algú		pot		prendre		nota		també		cal		fer		rampes		a		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
les		voreres	 	als		passos		de		vianants,		seria		de		gran		ajuda		per		els		cotxets		i		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
per			la			gent			que			també			ho			necessita.			
	
	



Una	 	altre	 	peculiaritat	 	del	 	carrer	 	comerç	 	es	 	que	 	no	 	es	 	replanten	 	els		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
arbres	 	quan	 	es	 	moren,	 	però	 	el	 	més		sorprenent		es		que		només		es		poden		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
els	 	arbres	 	d’un	 	costat	 	del	 	carrer,	 	com	 	si	 	els	 	de	 	l’altre	 	costat	 	no		fossin		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
arbres.		 	
	

	
	
No	 	se	 	si	 	te	 	a	 	veure	 	amb	 	el	 	contenciós	 	de	 	la	 	coberta	 	de	 	la	 	via	 	però		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
també	 	apro�ito		per		demanar		que		es		desencalli		el		tema		de		la		llosa		de		la		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
via	 	i	 	tinguem	 	els	 	veın̈s		una		zona		per		poder		gaudir		i	 	poder		anar		i	 	venir		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
del			centre			amb			més			facilitat.			
	
	
Com		ja		heu		vist		soc		una		mica		nostàlgica		i		he		apro�itat		aquest		pregó		per		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
buscar		imatges		històriques		del		barri		i		fer		la		comparança		amb		la		imatge		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
actual.	 	M’ha	 	fet	 	il·lusió	 	veure	 	que	 	mantenim	 	molts	 	edi�icis	 	i	 	que		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
alguns	 	�ins	 	hi	 	tot	 	els	 	hem	 	millorat	 	restaurant-los.	 	Per	 	mi	 	es		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
especialment	 	simbòlic	 	el	 	carrer	 	del	 	Comerç	 	ja	 	que	 	crec	 	que	 	poques		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
ciutats	 	tenen	 	un	 	carrer	 	tan	 	cèntric	 	amb	 	un	 	valor	 	arquitectònic	 	de	 	les		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
naus		industrials		de		l’època		per		el		que		també		avui		apro�ito		per		demanar		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
que			es			tingui			en			compte			i			es			mantingui			aquesta			riquesa			arquitectònica.		
	
	
	
	
	
	
Fotogra�ies:				–			Fons			Propi			i			del			Fons			Jordi			Valls.		
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PLAÇA			VILANOVA				-			JULIOL			2012		
	 	



	
	
Per		acomiadar-me		vull		agrair		al		Arxiu		comarcal		la		col·laboració		en		les		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
fotos,		a		la		junta		del		barri		per		tot		el		temps		que		dediquen		a		les		activitats		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
que		ens		preparen		i		sobretot		al		meu		pare		que		va		ser		la		persona		que		hem		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
va		portar		a		conèixer		el		barri		i		hem		va		ensenyar		a		apreciar		el		tarannà		de		 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
la			gent			del			barri			i			les			tradicions			i			cultura			catalanes.		
	
Bon			pro�it			i			bona			festa			major			del			Barri!		
	
	
	


